
Pro podporu mléka 

Producenti mléka společně se zpracovateli se minulý týden v Radešínské Svatce shodli na 

společném postupu, který by měl podpořit produkci mléka v České republice v souvislosti 

s očekávaným zrušením mléčných kvót. Podle nich je nezbytné, aby minimální poměr podpor z 

couplovaných plateb podle článku 38 na krávu dojenou a krávu bez tržní produkce mléka byl 

2:1 ve prospěch dojených krav. Chovatelé krav bez tržní produkce mléka však již dříve uvedli, 

že větší prostředky by měly směřovat na chov masného skotu.   

   

Zuzana Fialová  

 

Chovatelé dojeného skotu a zpracovatelé mléka přivítali koncepci českého zemědělství, 

představenou na počátku letošního roku ministrem zemědělství ČR Petrem Bendlem. Z 

proklamované podpory zemědělství, které bude plnit i svoji produkční funkci včetně podpory 

živočišné výroby, však podle nich zatím mnoho realizováno nebylo. „Navíc je znát silný tlak 

lobbistů, kterým vyhovuje stav rozdělování podpor bez ohledu na zajištěnou produkci,“ 

konstatoval předseda mlékařského odbytového družstva Morava Oldřich Žďárský na setkání 

producentů a zpracovatelů mléka. Proto se mlékařské družstvo Morava spojilo s 

chovatelskými svazy a mlékárnami. Svaz chovatelů českého strakatého skotu zastupoval 

předseda tohoto svazu Roman Šustáček i jeho ředitel Josef Kučera a Svaz chovatelů 

holštýnského skotu předseda Karel Horák. Účastníci setkání se shodli na tom, že s produkcí 

mléka je spojen vysoký stupeň investiční náročnosti a velký sociální aspekt. „Tyto důvody 

musí být zohledněny, pokud nechceme, aby miliardy korun investované do zajištění 

konkurenceschopnosti domácích producentů a zpracovatelů mléka byly zmařeny. Vidíme, 

kam vedly dosavadní podpory přes plochu, to je placení za to, že nic nevyrábíme. Přišli jsme 

takto o místo na trhu s potravinami, kde nás nahradili ti, co zůstali u podpory na skutečnou 

produkci,“ konstatovali. Podle prezidenta Agrární komory ČR Jana Veleby je tento postup 

v intencích strategie pro růst. Podle něj je třeba najít takové pravidlo rozdělování peněz, aby 

umožnilo rozvoj a konkurenceschopnost všech výrobních oblastí. Případné rozdělování 

finančních prostředků směrem k dojeným kravám nebo kravám bez tržní produkce mléka 

bude ještě předmětem diskusí, dodal. „Vidím však nebezpečí v současné politické situaci, aby 

bylo pak ještě s kým jednat,“ upozornil Veleba. Ředitel Českého svazu chovatelů masného 

skotu Kamil Malát však v reakci na toto prohlášení podotkl, že podpory krav bez tržní 

produkce mléka vycházely z v minulosti nastavených národních doplňkových plateb a jejich 

výše byla stanovena na základě ekonomické analýzy. „Podle nás by se měla realizovat 

stupňovitá podpora podle zatížení dobytčími jednotkami, jak v méně příznivých oblastech 

LFA, tak i v agroenvi. Ti, kdo mají minimální nebo malé zatížení, měli by dostat nižší 

podporu než podnikatelé s vyšším zatížením dobytčími jednotkami tak, aby to bylo pro 

chovatele motivační,“ vysvětlil Žďárský.   

K prohlášení se připojili i zástupci zpracovatelů. „Podporujeme ho, protože pro nás je mléko 

důležitá surovina. Pokud nebudou mít naši zemědělci podmínky pro to, aby mohli mléko 

produkovat, pro nás nastane problém, že nebudeme mít z čeho vyrábět,“ uvedl generální 

ředitel a předseda představenstva a.s. Mlékárna Hlinsko Jiří Tvrdík. Na otázku dovozu uvedl, 

že samozřejmě mléko mohou dovézt ze zahraničí. „Ale není to, co bychom chtěli,“ 

poznamenal. To potvrdil i finanční ředitel společnosti Olma Martin Krystián. 

Žďárský připomněl, že přestože například Rakousko je rozlohou i počtem obyvatel je menší 

než Česká republika, má více skotu než ČR. Například Německo produkuje 1800 kilogramů 

mléka na hektar zemědělské půdy, Rakousko 1163 kilogramů a Česká republika 765 

kilogramů. Produkce mléka na obyvatel pak představuje v Německu 362 kilogramů, 

Rakousku 392 kilogramů a v České republice 254 kilogramů. „I poměr živočišné a rostlinné 

výroby má Rakousko přibližně vyrovnaný, kdežto u nás 38 procent z celkové zemědělské 



produkce tvoří živočišná výroba, kdežto rostlinná představuje 62 procent,“ poznamenal 

Žďárský s tím, že Česká republika odešla od živočišné výroby a má problém se zužitkováním 

rostlinné produkce. Svoje prohlášení chtějí zástupci chovatelů dojeného skotu a zpracovatelů 

následně předat ministrovi zemědělství i do zemědělského výrobu Poslanecké sněmovny.  

 


